
4 A

'WMM

-//T/A/



&

00

'5*

I
o
>

M

<ö

IVJJA 

: siu;-i.il jr

J
E:u:rLM.;| 

JEiö j U 2 r 
y

ii tfj i./L »1

'cfsr 2 
is iv te 
> «v, B

y 94 “
.SbS.- 
5 r "•H tM Al',

P §5;

rvi!
35

•CÖ:'- p 
■cc rS

i w;
r .1^ l> i

>^rxrS

a). co
JŽ 03 
.,53 
> __ 
öS
%l
%T

' 2 ©-,- 22p:

0) '_4J .

||
•W

o oa 
so T3'

. w
Sm 5 

: [4 © ,KH O
h

h" P
d r3

|4
p
cc.

*© ©. 
© © 
© ©, 
© © 
eo.:*o

;V© © i © ©
64:;, © ©

.© ©. 
CO XO-

. . O. .+?
t! ' 'io

.;, ;P-I >

•.© "© 
© © 
© © 
jo iuri
Cl iH

©
©
©
©
Cl

©
©

© ©
© ©
© © ©

wn ©
CM -*~l

©
tH

© © 
© © 
© © 
tH 155
ci (M

© © 
© © 
© ©

ic

-oa

io

tH tH tH tH OM © »C

© © © © ' ® ©
© © © © © ©
© © © © © ©
© © © ici © ©
© co. ® co © ©

© © © . © © © 
■ ©©©©o©
© © © XC . tH
W 94 tH

{M © © *=f © ©
■cl tH. © © © ©

© CM 
■H

i-
©
vH
ci
Kt1

©

©
©

©

i'-
©
T-l
oõ ■
xc
CO

Sm
P,

+

0 , _-rM>
ip

©
©
©
©
xc

vck-g.:

J m"

.„.RS..

d)
| = 1, 

to oõ _o
o® 5 
J™ «

i eHI 3 (M 
g "S

CC ‘V ä to
'§'Vi 2 n

tu ts

E a 
H> 2 
M ■

ui-

>,

j©
. •..*$ 1h 3
{£©•

..'ip d
h*P

•gol

p
cC

OOOOOOCOOOON 
- ^ © © © ©•©■©■© © © ©•© b- 
14 ©©0©0©©©©i6D©<f 

©XC|PictD©CO©©©ClT-l 
T-iH tH iH Sf

©Oo® ©©©©©©ci© 
M ©©©©©©©©©©1-1 
A © © © ® © © >C Cl tH '■

© X.C |> »c © IH
tH tH

C0 'Cd
"g

CU • rH
a to - .-to
Ph ^

ca - - -

ci o ci »c © © © co
tH tH tH © Cl © © 

tH © © 
iH <tf

O©©©©©©©©©©© 
4 ©oo©©©©©® ©■©
M©©©©©©©©©©©© 

© xc l> XC ©©*©©©© Cl Cl 
•H 'H t—I tH ©

I I I I I il I II ii
. ©©©©©.©.©©©©©!> 
A©©©©OOOCONH 
M ©©©©©©XCCIiH

© XC t-P XC © ri 
*rH t-H

■ - 2 'Cd ^ ^ ^ -
s ' pj

a "lO ^ ^>0 ^ H, r, ^
Ph p> >

HrHHHd©ClLC© *'© » 
HrtH WIC©I> 

•M Cl XC 
. ,ih

, . b-,<

§"H, oi .
• 50

'LV §?; «H*it
. o

ip ©r.r:
Iri-5

1 >1 Hi:
CC ;,w
CC' ©

•ti-

W

■o
>fi ©, 
OI aj:

d
V”

g.r5-.
S ö

‘PS .o1

cc

©©©©©©©©©©©© 
c©©©©©©©©©©©©
X ©©©©©©©©XC ^ © TH

© xc i> xc © © xc ci ci ci © ©

©©©©©©©©©©©xc
p-©-© © © .© © © © © Cl ;tH;

,64 © © © ©,© © XC Cl tH '
© ic lP ii$ cõ TH- ■ 1 ■ '

c.

■tu _■■
« ."h ",
a IÕ " 
fpp"

-iO
p>.

iH rH iH tH Cl 0-0. © XC © © © 
u... HPtH (M N ©Cl

;■> ■ ... THi© ©• J- • " • • ■ -- ■■ ' ‘ iH CO

to

+

to

c
o
O s - > 
Sm

Pd

© <h <n se
SO tH

cc
Ci „ „ ,
cco
c
Mi
c
Sm 
Smo

Psi

g =3 "5p |

’ H fp o '
a|;a> 

«J2

, e

-36

, ^ _0J
"-V

m » 3

c3 -•

5 ‘5b’0 rö ” 
' 8^1 
j "§8

s 2 Š 46 to S 0) 
M E?W C
S £ B tu-E <u c 
d cd -d ^6 <u£

to -S +3 "3P •
:ä

tO *|M 3 3 r-6 •—H QJ 
03

^ y 03 « to a
® P pL, cd - « to

Sfl M1 M1 <r 4J o 
0)

^ «i
to ^ *" ” Jj S
Pi •'H46

’S ^ .2

O s » s ’3. S
Sm -h 4)

P< '

Cl t-m so <r

# B «

03

CC
m „ «
S " '3

tS<y cd
« ä-SPc a

^;s
cd J4 
d
G « 
«P

h -"d to _2 o 
o ö seo M .x ^
P 03 3 >.E,
"Eed e P Ä 
:3 ^ cd d g B g

io o; "i B ‘3 I 
> to 0 ” •'TT,
.HlŠd -Ä1S
to .2 a-H 

23 55 3 oi :cd .h 03,2 | ojCJ > "3 
©P C W Ö^r-H 5 a P !B to 3 B,” 03 S
- -2 « « ö -g »
•3 3 SC 03 P tM
2 15 9 « d ^9 
O 03P <0 H y ^
'Ep 55 13 pp 'y 
to cd -4 <y “Omcd hn o 4-1 cd _™ g

6C r cc * 53 P
•S to ^ 2 
to O M M

CC

"p t

73P o
-mm P~ 44
.2 . ’2 -0 03-

C0 ’ ^.5 ~ 03
cc ^ *5^

TJ pL, O, -g ■
©-iE <f ^ o-.
.S
ÄSSš

"• 2 S J: ©i•m - ?h 0
C2 O 03 o 'to ■ 
n o© o ;« Oh Om CL, Pm; ^

0) <D

•H 0)

w hDÕ-ti £5 cd 
d -1 3 ^ 10 di cd 
M 3 •>“» U3 T3 to

_ o 5 3 3
•c' P to Pm 0 tfl 3-:^1 S . s WrE

d 0)6 (j 
^3 43 'äJ +j 'H o d

3 s l 

SSSÄJ.SB
44 d- ar.S -g, ö 
|p^ n

Va 2.^P "£ © h 5 
M>© al

'cd"-•

,s- h .8 5

to, ,03 Cd © : ,
S to-l^l *•' 

tVV .«pr^P

a
<r

3 ■-.
^ P-
E'«
3 P 
3 3

* a
03
to 3 
P T1

*1 S

© ® 
E 03

3 ^ 
P 

3
3 03
Ep
3 cd

d o 
3 —• 
3

S E®
to

a©
ad

^ p
P 03
to "g 
44 -h

3 3 
~3 a

«d
3 3 

.2.2f
2© 
© 03
a m

►d « 
3l—^

-0 22 

53 >

p J 
S(®
1-1 <r 

to 3
► ar

HM8”

t3'J-1
tM.

‘•Ä 1
p
•■S- '■

io



POSTI-, TELEGRAAFI-, TELEFONI- ja RAADIOTEENIJATE AJAKIRI 
POSTI-. TELEGR.-, TELEFONITEENIJATE KUTSEÜHINGU, TEHNILISE ALA TEENIJATE ÜHINGU 
ja TALLINNA PEAPOSTKONTORI AMETNIKE KOGU HÄÄLEKANDJA * ILMUB KORD KUUS

N9 1 (65) Jaanuar 1939 7. aastakäik

G. Jallajas, Rostitalituse direktor

Mida toob uus aasta? Milliseid üld
tähtsusega väljavaateid lubavad kujutella 
meie olukorrad meie ametkonna teenijas- 
perele tema teenistuse alal tänavusel al
gaval aastal? Need küsimused muidugi 
huvitavad meid kõiki, kuid vastust anda 
neile on küllaltki raske. Siiski töö, selle 
tingimuste ja tasu kohta on võimalik mõ
ningaid üldisi jooni märkida.

Ametkonna töökogus on jälle kasva
nud ja tõotab seda veelgi. Meid ootab 
suurenev tööhulk. See on esimene välja
vaade ja see väljavaade on eriti rõõmus
tav. Sest kus tööd, seal leiba ja töö
rõõmu. Kujutelgem vaid hetkeks välja
vaadet ja häda, kui hulki kohutaks töö 
^vähenemise oht.

öeldu käib igapäevase jooksva töö 
kohta. Aga ka organiseerimistöö kestab 
edasi. Viimase kohta võib õigusega 
ütelda, et 20 aasta jooksul on sellest 
ära tehtud küll suurem osa, aga n.ü. 
mustalt, kuna viimistlemine ja töö liht
sustamine on jäänud tuleviku jaoks. Sest 
töö rohkus ja jõudude puudus pole luba
nud viimistlemist ja töö veelgi suuremat 
lihtsustamist küllaldasel määral seni te
ha. Osalt on aga põhjuseks ka see, et 
kohapeal tööde tegelike tegijate poolt, 
kellele töö keerulisus ja raskus peaks 
kõige paremini teada olema, ei ole seni 
küllaldasel arvul ettepanekuid tehtud töö 
lihtsustamiseks ja kergendamiseks. Minu 
soov oleks, et tegelikud töötäitjad tule
vikus rohkem; senisest mõtleksid töö liht

sustamise üle ja sellekohaseid läbikaalu
tud ettepanekuid teeksid. Siis oleks 
Postitalitusel kergem neis asjus edasi 
astuda.

Toodagu siinkohal üksainus näide. 
Teatud lihtsustamised raadiomaksude 
vastuvõtmisel ja sissenõudmisel on hil
juti läbi viidud. Samuti loodan teleg- 
graafi-telefonimaksude arvestamises läbi 
viia 1-ks aprilliks lihtsustamise. Kuid 
mina arvan, et mainitud asjus võiks liht- 
sustamisis veelgi kaugemale minna, kuti 
töötegijate poolt esitataks vastavad as
jalikud ettepanekud. Nende veelgi suure
mate lihtsustamiste võimalused s^lgü^ad 
aga alles pärast seda, kui eeltähditcfäfud 
uuendused on ellu rakendatud jafprakti
liselt läbi proovitud. Siis- tuleb üräädio- 
talituste alal ka tööekvivalentide niuutus 
päevakorrale, sest praegused ekvivalen
did ei näi mitte täiesti vastavat tööjõu 
tegelikele kulutusile. Selleks Postitalitus 
loodab andmeid kohapealseist asutisist.

Teiseks üldisema iseloomuga huvi- 
punktiks võiks pidada postiametkonna 
teenijate töötingimuste edasise paranda
mise väljavaadet. Peab ütlema, et väikse
mais asutisis on möödunud aja jooksul 
igal aastal ühel osal asutisil korda läi
nud ruume ja valgustust parandada. Ning 
samaselt sünnib ka tänavu. Korralda
mata on aga Tallinna suuremate asutiste 
ruumide küsimus. Loodetavasti leitakse 
selles lahendus lähemate aastate jooksul.

Mis puutub palgaolude parandamise



Selgemat suunda riigiteenijate 
organisatsioonidele

]. Martens, Posti-Telegr.-Telef. Teenijate Kutseühingu Keskjuhatuse esimees

1938. aastal võisime pila tunnista
jaks > ühele suuremale ajaloosündmusele: 
Maailmasõjas võidetud rahvas saavutas 
võidu oma võitjate üle — ja seda sõjata, 
võitluseta.

Meie ei ole kutsutud seda suurt sünd
must analüüsima ega ka tõestama. Meie

väljavaateisse, siis Postitalitusel on kor
da läinud just parandusvahendeiga või
maldada väikest" palgaparanemist õige 
mitmesajale teenijale. Mineval aastal oli 
see võimalik läbi viia IV ametniku j ärgu 
kaotamisega ja kõrgemapalgaliste koh
tade juurdeloomisega. Tüleval eelarve
aastal toimub see Il-b ametnikujärgu 
kaotamise abil. Muid palgaolude paran- 
damisi on seni võimata olnud läbi viia, 
sest suuremas ulatuses võetuna see küsi
mus on üleriigilise tähtsusega ja nõuab 
lahendamist koos kõigi riigiteenijate 
palgaküsimusega.

Lõpuks tuleb tähendada, et ehk küll 
meil koosseisudes ja ka krediitides suur 
puudujääk oli, siiski . on ametkonna tee
nijate tööinnu tõttu korda läinud meil 
lasuvaid sidetali tuste ülesandeid täita 
enam või vähem korralikult. Puudused, 
mis ilmnenud on küll rohkemal arvul 
kui eelmisil aastail, on seletatavad pea
miselt asutiste koosseisude vähesusega. 
l£a selles küsimuses loodame aga eel
oleval aastal paranemist, sest on lootust, 
et koosseisud sel aastal senisest suure
mal määral täiendamisele tulevad.

Säärased oleksid siis" lühidalt ja len
nust puudutatuna üldväljavaated lähe
masse tulevikku mõnes peamises meie 
kutseala teenistusküsimuses. Nagu neist 
selgub, ei ole küll ette näha mõnd era
kordset ootuste-lootuste täitumist, ent 
n. ü. töövõidu mõningate punktide 
saavutamist võib kindlasti arvestada, 
nagu tavatsevad ütelda' spordimehed. Ja 
hea on ka see. Sest töövõidugi puhul 
ei lange töömeeleolu — ,,ei vaibu töö
laul"; nagu ütlevad luuletajad.

Aasta vahetusel loen oma kohuseks 
avaldada tehtud töö eest tänu kogu. amet
konna teenijasperele ning - soovin talle 
õnne ja jõudu ja raugematut töörõõmu 
uuel aastal!

ainult märgime seda olukorda selleks, et 
selle sündmuse najal .teha mõningaid jä? 
reldusi ja tähelepanekuid meie riigiteeni
jate kutseorganisatsioonide tegevuse ja 
töötulemuste kohta viimastel aastatel. See 
ajalooline episood kerkib tahtmatult sil
me ette, kui teeme kokkuvõtteid oma 
saavutusist, kui oleme pettunud tulemu
sis, või kui rõõmutseme võitude üle.

Võit eeldab ennastsalgavat tööd, sise: 
mist ühtlust ja kindlat organisatsiooni, 
allaandmine aga vastupidist.

Sellest seisukohast olukorrale vaadates 
tunneme hinges pettumust. Kui meie lohu
tame endid teadmisega, et pettumus teki
tab sisemise reaktsiooni, eemaldab üks
kõiksuse, võtab arvustuse alla enesehin
damise, rakendab tohe organiseerimis- 
tahte ja loob uue tugeva vÕitlusinnu. See 
teadmine tiivustab meid ja annab lootust 
tulevikule.

Kui me küsiksime omaendi tegevuse 
kohta, kas on 1938. aasta toonud meile 
pettumusi või võite, oleks minu vastus: 
ei kumbagi. Selline arvamus valitseb ka 
kogu meie peres.

Meie riigiteenijate organisatsioonid on 
elanud nagu mingisuguses teadmatuses. 
Mõnede ametkondade teenijad on koon
datud avalikõiguslilcesse organisatsioo
nesse, teised aga on jäänud tegutsema en
distel alustel. 1938. aastal on ilmnenud 
sümptoome, mis lasevad oletada, et te
gutsemisel endistel alustel ei ole enam 
neid avarusi, mis olid varem. Meie põhi
kirjas, mis registreeritud 1919. aastal on 
loetletud kutseühingu õiguste ja kohuste 
all rida punkte, mis väga olulised liik
meskonnale, kuid mis maksvas olukor
ras ei leia kasutamist. Mitte sellepärast, 
et organisatsiooni juhtkond seda ei soovi, 
vaid sellepärast, et olud on nüüd hoopis 
teissugused, kui nad olid kunagi varem.

Kas võib siis olla organisatsiooni elus 
juttu võitudest või kaotustest, kui orga
nisatsiooni põhikirjas, mis on aluseks 
ühingu tegevusele, on ilmnenud pragune- 
mise tunnuseid? ,

1938. aasta on meie riigi loomingaja- 
järguš olnud sündmusrikkamaid. Seda 
aastat ehib meie uue Põhiseaduse ellu
viimine. On looodud uued riiklikud asuti-



Kutseühingu keskjuhatus. Esimeses reas: A. Kura (sekretär), A. Kannes, J. Martens 
(esimees), R. Viilup, J. Uustalu (laekur); teises reas: E. Luhaveer, H. Tõugu, J. Must ja N. Rumm

sed, on korrigeeritud ja suunatud üldist 
rahva mentaliteeti ja juhitud vastavaisse 
raamesse seltskondlikke eluavaldusi. 
Meie riigiteenijate organisatsioonid aga 
on jäänud nagu midagi ootama. Mida 
nimelt? Seda on meil endilgi raske 
öelda. Enamik vist ei taha lahkuda endi
sist harjunud kombeist ja arvamusist. 
Aga kui tõsiselt olukorrale vaatame, siis 
peame konstateerima, et see, mida ena
mik ei soovi, on juba tagasipöördumata 
teostunud. Ajavool ja olukord on oma 
töö teinud, küsimata meilt, kas me oleme 
seda tahtnud või mitte. Viivitamine ja 
kõhklemine ei anna meile enam mingisu
guseid tulemusi. Me peame julgema seal, 
kus vaja, välja selgitada, mida me võime, 
mida me tohime ja mida mitte. Teadma
tus ei ole voorus, millega maksaks abi
elulist mängida. Koha peal tammumine

teekonda sooritamata on võrdne metsas- 
eksinule, kes vaevast ja jõukulutamisest 
hoolimata sihile ei jõua.

1939. aasta oma rõõmude ja muredega 
on alanud. Riigiteenijad kogunevad Varsti 
oma peakoosolekuile oma organisatsioo
nide juhatusi valima ja neile juhtnööre 
andma. Mõeldagu ja kaalutagu veel kord 
ja põhjalikult olukorda. Võib-olla on meil 
siiski põhjust möödunud aasta otsuseid 
revideerida ja oma organisatsioone ra
jada elulähedasemale alusele.

Soovin . riigiteenijate organisatsioo
nide korraldamiseks õnnelikku jä tule- 
musrikast 1939. aastat. Olgu 1939. aasta 
meile õnnistusrikkam. Ta andku meile 
julgust otsuste tegemiseks ja virgutagii 
meid organisatsioonilisele ülesehitamise 
tööle selles vaimus ja mentaliteedis, mil
les liigub terve meie mgiorganism.

„Kadunud poeg“ tuli tagasi
Käesolevast numbrist peale ilmub «Postisarv66 

uue peremehe väljaandel. Uueks peremeheks on 
nüüd Postiteenijate Kutseühingu Keskjuhatus, 
kuna senine oli Tallinna Peapostkontori Ametnike 
Kogu.

Peremeeste vahetus tingib ja väärib, et selle 
sündmuse puhul siinkohal pisut peatuda.

Heidame kiire pilgu tagasi j,a püüame anda 
lühikese ülevaate postiteenijate ajakirjade vii
maste aastate «ajaloost66.

Postiteenijate kutseühing oli ka varem oma

ajakirja väljaandjaks. Üks viimaseid ajakirju, 
mida kutseühing välja andis, oli. «Postitee-- - 
nijate Häälekandja66. Kuid tema eluiga polnud 
kuigi pikk, umbes: paari-kolme aasta pärast lõpe-; 
tas ta ilmumise. Peamiseks põhjuseks olnuvat 
kaastöö puudus. Summad, millega «Postiteenijate 
Häälekandjat66 välja anti, läksid nüüd! kongressi 
otsusel raudteelaste kutseühingu väljaandel ilmu
va r iigiteenijäte häälekandja «Side66 toetuseks. 
Koostöö «Sidega66 kestis kuni 1936. aastani.

1932./33. a. vahetusel Tall. Peapostkontori üle-



AASTAVAHETUSEL
1938. aasta on lakanud eksisteerimast. 

Ta on vajunud ajamerre, langenud kadu
vusse. Nüüd ja tulevikus tuletatakse teda 
meelde kui vaid aastaarvu, millal aset 
olid leidnud paljud tähtsad ajaloolised 
sündmused, nii meil väikeses Eestis kui 
ka välisriikides.

Jätame kõik välisilma puutuvad küsi
mused kõrvale ning teeme väikese tagasi-

ma ja paari ametniku algatusel hakkas Peapost
kontori Ametnike Kogu kultuursektsioon või õige
mini asjast hüvitatud ametnikud, kelle hulgas oli 
ka tookordse keskjuhatuse liikmeid, käsitsi pal
jundama ajakirja „Postisarv“. Esialgu oli see 
„omakootud“ ajakiri mõeldud vaid kitsamale 
ringile — Ametnike Kogu liikmeskonnale. Kuid 
vastu ootusi levis „Postisarv“ ka väljapoole pea
postkontorit ning varsti pea kõigisse postiasu- 
tistesse iile terve rügi. Kuna oma ajakirja 
vastu tunti elavat huvi, tekkiski mõte aren
dada „Postisarv“ kõigi postiteenijate häälekand
jaks kutseühingu keskjuhatuse väljaandel. See 
mõte ei leidnud aga tookordse keskjuhatuse 
enamiku poolehoidu. Arvati otstarbekohasema 
elevat toetada edasi „Sidet“ kui riigiteenijate 
üldhäälekandjat. (Teised riigiteenijate organisat
sioonid „Sidet“ rahaliselt ei toetanud.) Siitpeale 
arenes „Side“ ja „Postisarve“ vahel1 kibe võitlus 
„ehi ja -surma“ peale. „Postisarve“ populaarsus 
tõusis ruttu. Ja kui ta 1936. a. jaanuaris ilmus 
lugeja ette enam mitte „omakootuna“, vaid trüki
kojast trükimasina alt, oli võit samahästi kui 
kaes. Sama aasta kongress otsustas küsimuse 
mõttealgatajate kasuks ning toetus, mis varem 
anti „Sidele“, läks nüüd „Postisarvele“ ning 
oma ajakirja ihnumine oli kindlustatud. Kong
ress seadis tingimuseks, et „Postisarve“ välja
andmiseks moodustataks postiteenijate organi
satsioonide esindajaist kolleegium, kes otsus
taks kõik ajakirja väljaandmisesse puutuvad 
küsimused ning määraks ajakirja sisulise suuna. 
Toimetamiste kohta nõuti, et toimetaja 
peab oma töös olema iseseisev, s. t. sissetul
nud käsikirjad kuuluvad läbivatamisele ainult 
temale. Vastutavaks väljaandjaks jäi endiselt 
Peapostkontori Ametnike Kogu.

Sellega oli soov — kujundada „Postisarv“ 
kõigi postiteenijate häälekandjaks keskjuhatuse 
väljaandel — osaliselt täidetud. Jäi vaid taot
leda väljaandmise üleviimist keskjuhatusele. Ja 
nii imelik ja naljakas kui see praegu paistabki, 
oli ka Hellele mõttele tookord vastaseid ja ei mujal 
tkuskilgi, kui just keskjuhatuses eneses! Jälle 
tuli „apellerida“ kongressi poole, kes tegigi 
keskjuhatusele ülesandeks võtta ajakirja välja
andmine üle 1. jaan. 1939. a.

Nüüd, kus see „kadunud poeg“ — oma aja
kiri —• jälle koju on tulnud, jääb soovida, et uus 
peremees, kes ajakirja muredest ja töödest on 
aastaid eemal seisnud, võtaks „Postisarve“ välja
andmisele asudes arvesse tingimusi ja olukorda, 
milles oma ajakirja taaselustamine on 
toime tulnud ja asuks asja juurde teatava ette
vaatuse ja ettenägelikkusega, eriti murrangute 
suhtes. R, K,

vaate ja küsime: mida ootasid riigiteeni
jad läinud aastalt?

Nad ootasid, et elu muutub laheda
maks, et üheaegselt elukallidusega tõu
sevad ka teenistustasud või et elutarvete 
hinnad langevad. Sest arusaadav on ini
mese soov ja püüe vabaneda liigsest pin
gest, jõuda edasi, kohendades oma pere
konnaelu ja kaunistades oma kodu, nii et 
seal oleks enam hubasust, valgust ja 
soojust. Kultuurinimene vajab avaramaid 
äraelamise võimalusi, et arenedes ja-täie
nedes suuta neid ülesandeid täita, mis 
tema peäle on pandud.

Läinud aasta ei täitnud lootusi, jättes 
pettumustunde enesest ja nii palju soove 
lahtiseks. Kuid päris tänamatu ei saa 
siiski olla. Mõningaid korrektiive tõi ta 
selles küsimuses siiski riigiteenija ellu. 
Meenutagem vaid riigiteenijate haigus- 
kindlustuse-seadust, mis leidis läinud 
aastal muutmist ja maksmapanemist. See 
tõi mõningaid kergendusi, võttis osa ras
kest koormast riigiteenija õlgadelt riigi 
kanda tervishoiu eest hoolitsemises.

Kas pettumusele ei aidanud mitte 
kaasa asjaolu, et omalajal aktiivne ja 
teguvõimne riigiteenijate kutseorganisat
sioonide parlament, keskliit, kus varem 
leidsid peegeldust ja vastukõla riigiteeni
jate hädad ja mured, püsis läinud aastal 
vaikivas olukorras. Kuigi suuremates lin
nades ja eriti keskliidu asukohas Tallin
nas üürikorterite hinnad järjekindlat tõu
su näitasid, mis palgateenija sissetule
kust üüriks lõviosa nõudis, ei lasknud ta 
oma rahu häirida. Vähemalt ei olnud 
kuulda, et "Riigiteenijate Keskliit oleks 
esinenud mõnesuguste kavade või sam
mudega hädade leevendamise sihis. See
vastu ulatusid provintsi, kahjuks, kuul
dused, nagu valmistuks keskliidus pere- 
heitmine. See oleks siis läinud aasta 
arvel kaotus, mis riigiteenijaid kutseli
ses organiseerimise-töös mitu aastat ta
gasi viiks. Kas suudab kaotust heaks teha 
alanud uus aasta? Loodame ja usume!

Kuid riigiteenijate kutseorganisatsioo- 
nilises tegevuses oh vana aasta jätnud 
ka mõned helged punktid, mida rõõmsa 
rahuldusega konstateerime. Mõnes kutse
organisatsioonis püsis kaua aega kindel 
arvamine, nagu võiksid organisatsiooni 
tegevust edukalt juhtida ainult väl
jastpoolt selleks jvalitud isikud ja 
nagu ei tuleks toime oma organisatsiooni



liikmed, kellel puuduvat yõimed- ja ko? 
gemused. Kardeti isegi, et- kui yäljtvsK 
poolt valitud tegelane eemale jääb, siis 
kutseühingu tegevus läheb allamäge. ja 
organisatsioon kuivab kokku.

Läinud aa;sta tõi aga selles küsimuses 
järsu pöörde ja lükkas ümber aastaid 
tõsiasjana püsinud veendumuse, mis osu
tus siiski ekslikuks. Läinud aastal,, as
tusid organisatsiooni etteotsa uued me
hed, kes kuuluvad organisatsiooni liik
meskonda ja mitte väljapoole, kuid katki 
ei läinud midagi. Tundub, et keskorga
nisatsioonis on märgata isegi elavnemist, 
et töötempo on saanud nagu uue tõuke, 
mis jätab kindla mulje oodatavatest edu
sammudest uuel aastal. See lõi organi
satsioonis kindlusetunde ja tõstis liik
mete ja tegelaste iseteadvust ning usku

Vaba kutseühing ja
Vaevalt aasta tagasi seisid riigiteeni

jate kutseorganisatsioonid akuutse küsi
muse ees: kas vaba kutseühing või ko
huslik kutsekogu? Ka postiteenijate kut- 
seorganisatsioon pidi sellele küsimusele 
vastuse leidma. Ja peale pikki kaalumisi 
ja sõnavõtte leitigi vastus. Nii ütles pos
titeenijate kutseühingu ülemaaline kong
ress läinud aastal selge, sõna, et ta soo
vib ka edaspidi jääda vaba kutseühingu 
juurde. Seega paistis olevat lõppenud 
kampaania, mis kestis mitu aastat kahe 
organiseerimis-mooduse ümber: kas vaba 
kutseühing või kohuslik kutsekogu. Võis 
arvata ja täie õigusega, et selgitused ja 
sõnavõtud, kaalumised ja vaidlused, mis 
kestsid küllalt pikka aega ja hoidsid 
kutseühingu liikmete meeli elevil, vaibu
vad pikemaks ajaks, andes aset rahuli
kumale meeleolule, võimaldades jätkata 
vahepeal katkestatud tööd. Peale maini
tud kongressi oli seda ka märgata. Kesk
juhatus uues koosseisus, kuhu valiti tüse
dad tööjõud, haaras tõsiselt oma ülesan
netest kinni ja tunda oli, et stoppama 
jäänud laev hakkab liikuma jälle täie 
auru all. Sellele järgnes kutseühingu 
Tallinna osakond, kus tegevus mitme
kesistus ja suure energiaga edasi, viidi. ,

Kuid ometigi hakkavad jälle. kuulda
vale tulema mõningad hääled, mis sun
nivad teritama kuulmist.. See nagu kos
taks kõrvu kauge . kaja võitlusist, mis 
peeti küsimuste ümber : kas vaba kutse-

enesesse, .ja- tulevikku, see on tähtis saa
vutis^ inille; pärisime vjuküt läinud aas
talt.

Ei ole kõrvalise, väikese, tähtsusega ,ka 
see,,- kui läinud, aastal .suudeti.,110id^f.tar
vilisel.../tasemel kutseajakiri, niis:.täie^ ra
huldustundega, , võib jätkata , pma j.ples* 
andeid ka uuel aastal. See oli positiivse 
tpp vili,, mis kandub vanast. aastast, uuele, 
kus soovida võime ajakirjale' senist, ob
jektiivsust ja senist edu ning jõudu.

Nii võiksime endid lohutada,,, et möö
dunud aasta oma negatiivsete nähetega 
on pärandanud ka positiivseid saavutisi, 
mis annab meile jõudu püstipäi ; astuda 
uude aastasse ja loota kõige" ' pärematV;.,;

Selleks head uut aastat! ' • >-e
Eudu

kohuslik kutsekogu
ühing või kohuslik kutsekogu? Imestu
nult küsid, mis siis jälle lahti on? Üksi
kuist mõttekildudest \ oime aimata,J-et 
vanad küsimused on tõstetud jälle 
päevakorrale. — Kohuslik kutsekogu 
olevat ikka kasulikum. ‘ vabast kutse
ühingust. Oma väite kinnituseks' tuuaksõ 
seda, et vaadake, keskjuhatuses istuvad 
juba nii-kui-nii ülemad, mis on ju see
sama kui kogu. Kuna aga vaba; kutse
ühingu piirid olevat kitsamad; 'siis" ei 
saa ka nemad seal midagi , ära teha. 
Teiselt poolt aga kuuldub arvamisi, mis 
on eelmisega vastuolus, et' postiteeni jahe 
kutseühing olevat nüüd ülemate käes jä 
sellepärast ei võivat seält midagi oodata. 
Kõigest sellest peab järeldama, et ko
gude pooldajad ei ole leppinud praeguse 
olukorraga, vaid kavatsevad kogude küsi
muse uuesti üles tõsta. . ' , : ,

Milleks jä mispärast seda tehakse ? Kas 
ainult sellepärast, et jonni ei' maksa jätta. ?

Omal ajal jü sõeluti ülie!kkui kä teise 
omaduse, hüvesid. Ja pahesid.... Nüüd on 
meil ju .võimalik paralleele tõmmata ,nen- 
de mõlemate vormide' suhtes 'ja neid-võr
relda, nende, tegevuse ja tegevuse taga
järgede üle šelgusõle jõuda, kuita meil 
tegutsevad nüüd, mõlemad, tüübid:, —...vai
bad kutseühingud ja kohuslikud kutse- 
kogud. Kumb nendest on ..osutunud kasu
likumaks, otstarbekohasemaks, teguvõim'- 
samaks, — seda peaksid naitama .kvW"



bagi tüüpi organisatsioonide töötulemu
sed, saavutised.

Eraldades arusaadavatel põhjustel oh
vitseride ja politseinike kogud, näeme, et 
riigiteenijaist raudteelased, postiteenijad, 
kohtuteenijad jt., on võtnud omaks kut
seühingute printsiibi, kuna õpetajad ja 
metsateenijad on siirdunud sundorgani- 
seerimise põhimõtte alusele, eelistades 
kutsekogUr Vaatleme siis, kummas on 
kätte saadud paremaid tulemusi oma liik
mete heaolu mõttes.

Kas õpetajad, peäle ülemineku sund- 
organiseerimise printsiibile, kogu alusele, 
on oma liikmete olukorra (majanduslik ja 
õiguslik) parandamise sihis rohkem ära 
teinud kui enn,e? Ei paista. Jah, tõsi 
küll, et nad on pisut paremas olukorras 
kui teised riigiteenijad. Kuid seda olid 
nad juba varem, need paremused saavu
tasid nad endise kutseühingu (õpetajate 
seltsid, õpetajate ühingud) kaudu. Kogu 
pole lisa annud.

Aga metsateenijad, kes üle läksid sund- 
organiseerimise alusele? Kas seal valit
seb nüüd energiliseni tegevus, kas seal 
on kätte saadud nüüd endisest suuremaid 
tagajärgi liikmete hüvanguks? Peale sel
le, et organisatsiooni kuulumine on sun
duslik ja liikmemaks on märksa kõrgem 
endisest, ei paista mingisugust erilist 
muudatust silma, mis räägiks liikmete 
olukorra paremale järjele tõstmisest en
disega võrreldes. Liikmemaksu tõstmine, 
kui soovitav see organisatsioonile ka on, 
ei ole aga siiski mingisugune positiivne 
saavutis. Teatavasti kuulub Metsateeni - 
jate Kogu Riigiteenijate Keskliitu, kus 
ta ka varem oli, kuid vaba kutseühin
guna. Ta on esindatud väärikalt ka liidu 
juhatuses.

Kui arvamine on õige, et sundorgani- 
seerimise printsiibil moodustatud kutse- 
kogu on teguvõimsam ja autoriteetsem, 
siis peaks see ennast tegelikus elus näi
tama, tõendama. See peaks nüüd ennast 
tunda andma Riigiteenijate Keskliidu 
töös, tegevuses ja saavutistes. Tegelikult 
võime aga tähele panna, et Riigiteenijate 
Keskliidu tegevus on peaaegu päris soi
ku jäänud. Keskliit pole möödunud aasta 
jooksul ennast üldse ilmutanud,

Sellest tuleb paraku järeldada, et ei 
ole põhjendatud arvamised ja väited,

nagu oleksid kohuslikud riigiteenijate 
kutsekogud teguvõimsamad, nagu olek
sid meil laiemad tegevuspiirid ja nagu 
suudaksid nad liikmete huvisid eduka
malt kaitsta. Ometigi tegutses Riigitee
nijate Keskliit varem väga edukalt, heade 
tagajärgedega, mispärast õigusega teda 
nimetati riigiteenijate parlamendiks. See 
näitab, et pole tähtis välispidine vorm 
vaid tähtis on sisu ja siht. Kõige täht
sam aga on töö, intensiivne töö, energi
line tegutsemine, kõigi võimaluste piiride 
ärakasutamine, et soovitud tulemusi kät
te saada. Kutseühingus ei tohi tulla ette 
loidust, pea norgulaskmist, tegevuseta 
olekut, sest seal suudetakse nii palju 
saavutada, kuivõrd energiliselt tegevust 
arendatakse, mida suurem tööintensiteet, 
seda suuremad tagajärjed. Loidus on hä
daohtlik vabale kutseühingule. Näib nii, 
et just need kutseorganisatsioonid, kus 
tegevus läheb loiuks, muutuvad kõige en
ne vastuvõtlikuks sundorganiseerimise 
vormile. Petlikult loodetakse, et teine 
vorm, sundvorm toob organisatsiooni ele
vust ja annab kätte ilma pingutusteta 
kõik hüved, mida soovitakse aga kätte 
saada. Säärase arvamise ekslikkus on 
ilmne.

Postiteeni jäte kutseühing on juba seda • 
saavutanud, mille poole mõned teised 
riigiteenijad oma kutsekogude kau
du alles püüavad. Kuid see ei tähenda 
veel, et postiteenijate kutseühing võib 
nüüd loorberitele puhkama jääda. Ei. 
Lahendamata ja järjekorda ootamas on 
veel palju ülesandeid ja küsimusi, mis 
ootavad lahendamist. Tööd on palju ja 
jätkub kõigile, kes seda soovivad teha. 
Seepärast ei tohi meie ignoreerida ühtegi 
tööjõudu, kes oma valmisolekut avaldab 
käed külge panna. Ei tule seepärast võõ
rastust tunda, kui ülemad (keskjuhatu
ses) pole keeldunud oma võimeid kutse
ühingu tööle andmast üldsuse kasuks, 
vaid headmeelt. Võib olla, et see aitab 
palju kaasa teenijate ja administratsiooni 
vahekordade arusaadavamaks ja sõbrali
kumaks tegemisele, mis mõnel pool pro
vintsis ehk soovida jätab. Ja kui see 
sünnib pealegi vabalt ja sündimata vali
mise teel, siis on kutseühing palju 
võitnud.

Käed külge ja edasi vaba kutseühingu 
lipu all!

Ain. postalieus.



Loteriipiletite müõgltasust
Oli lõbus, tõepoolest lõbus lugeda V i g i I i s e 

värvirikast artiklit ,,T e c n i j a s k o n n a mo
raali nimel“ klassilotcrii «marjamaast ja karja
maast16, ,,iihes suuremas pealinna asutises,16 kus 
«on puhkenud nagu mingi muistne rahvaste
rändamine paremate söödamaade otsimisel.16 Lu
batagu öelda — oli lõbu s, sest sealne traa
giline olla tahtev olukord, kus „on asunud 
igaüks omal käel rajama teed rohumaadele66, kus 
„käiakse palumas ülemust kassasse jätmise ja 
mittejätmiisc pärast, kus vahet pidamata keeb 
ja käärib ja käib võitlus „kiputamiste“ ja «küü
narnukkidega triigimiste66 saatel, kus «teenijad 
ise on surmani tüdinud11 ja kus „rahaaugüd“ on 
röövinud iga „vaikSe ja sõbraliku töömehe töö
rahu11 — sellist olukorda on tõepoolest lõbus 
kuulda ja kujutleda, kui evida distantsi ja olla 
eemal neist õnnetuist kolleegidest.

Valgustades küsimust säärasel viisil on autor 
meid, posti asperet, küll valgustanud üsna eba
sobivalt. Ei taha öelda, et küsimus poleks väärt 
käsitleda, kuid kas tarvitseb siis iseennast või 
teisi halvustada siin-seal esinevate inim
likkude nõrkuste avalikkuse ette toomisega,
et vaadake, sellised me oleme kõik,
ning siis ise ohata: ega mc ju sää
rased poleks, aga loterii-direktor, näete, sunnib! 
Kuid minu arvates ei lasu süü mitte viimasel, 
vaid just kohapealsel administratsioonil, asutise 
juhil, kes' heatahtlikkusest teenijate vastu
on kaldunud järeleandmiste libedale teele
ja neile võimaldanud «rahvasterändamisi11
«karjamaalt marjamaale11, —• selle asemel, et 
toimida resoluutselt ja paigutada iga tööjõud 
just sellele kohale, kus ta on ametialaselt 
keige sobivam — ja lõpp! Piletite müük ja 
sellest saadav vahetasu ei tohiks teenija 
kohalemääramisel üldse tulla kõne allagi. 
Selle meetodi järel käies tuleks muidugi
palgad võrdselt jagada, siis priikorterid, riide- 
varustis, aiamaa, komandeeringurahad, telefoni 
erimaks, riigihoiukassa töötasu jne., sest mis
pärast ometi — eks ole! — on osasaamine neist 
hüvedest ainult mõnel teenijate grupil ja mitte 
kõigil ?!

«Karjamaa-marjamaa11 meetodi järele liin- 
ii mb erp aigu tarnin e ei tohiks olla teisiti, kui ai- 
nlult «rahvasterändamine11 kõige laiemas mõt
tes: ülemad alamaiks ja alamad ülemate kohta
dele, kolleegid linnadest maale ja maalt linna 
(elamine maal on odavam!), kahekesi teenivad 
abielupaarid «pooleks61 ja teine teenistusest välja 
ning asemele praeguste kadestajate prouad-här- 
rad . . . Küllalt koomiline! Kuid selge 
järeldus «ühest suuremast pealinna asutisest11,

kui harrastada ümberpaigutamisi raha pärast.
Et see nii ei lähe, leiab ka Vigilis, kui iitleb, 

et «teenijad ise on surmani tüdinenud11. Oma 
järelmärkuses ta arvab olevat mõistliku 
«kogu miiügitasu minekut postiam. crikapitali, 
vist sel motiivil, nagu «ühes riiklikus pangas 
läheb kogu miiügitasu panga sissetulekuks, tei- • 
ses — panga ametnike klubile11. Muidugi, siis 
on tüli põhjus likvideeritud ja ses asjas k a- 
d e d u s e 1 lõpp.

Kuid autori arvamine, et «klassiloterii -piletite 
müük on sisuliselt sama, mis craartiklite 
miiükki61, ci taha paika pidada. Sest eraartilcleid 
müüakse ametialaste, hädavajalike vahenditena, 
ilma milleta talvistuks tööprotsess, — loterii
pileteid aga seepärast, et seda Vabariigi Valit
sus soovib piletite levitamise mõttes, milles, 
muide, ei saa näha mingisugust «kaeiamääri- 
inise teguviisi11, mis «nagu ci sobikski hästi 
ametia sutis ei e ja ametnikule11, nagu on Vigilisie 
arvamine. Et piletite müük ei ole sisuliselt ot
sene ametialane toiming ja on pealegi seotud 
võrdlemisi suure vastutusega ja isikliku, ainelise 
riisikoga, siis on see päris loomulik, et müüja 
saab selle töö eest eritasu, — ilma milleta po
leks ühelgi teenijal mingit mõtet olla huvitatud 
tülikast piletite müügist.

Laiendada piletimüüja mõistet ametkonna kõi
gile teenijaile ja arvata, et «meie kõik tegeleme 
loterii realiseerimise alal11, nagu postide kinnin ■ 
dajad ja avajad, saadetiste vastuvõtjad ja väi 
jastajad, sortijad ning kirjakandjad — ka see 
väide on . sisuliselt ebaõige, sest ükski
loterii saadetis ei ole mitte maksuvaba, vaid 
sularahas juba ette Irankceritud postisaadetis, 
nagu mistahes eraasutise või -isiku postpakk, 
tähtkiri või rahakaart, mille vahendamisest on 
iga teenija endastmõistetavalt kohustatud osa 
võtma, eritasu nõudmata. Seepärast on Riigi 
Trükikoda oma kirjas («Postisarv11 nr. 5 — 
36 a.) õigustatult heitnud ette, et «mingisuguses 
riigiametkonnas on nii madala õiglustundega 
ametnikke, kes arvavad enesel õiguse olevat 
saada eritasu selle lisatöö eest, mille on
tegelikult teinud teised ametnikud61. Ja edasi: 
«Ei õigusta nurinat ka asjaolu, et kõigil eri- 
alalistel kohtadel töötavad ametnikud on sunni
tud ilma jääma lisatasust selle tõttu, et nad ei 
saa võtta osa piletite müügist16. Sest ilmakord 
on kõikjal juba selline, et mittemidagi ei ja
gata kõigile ühevõrdselt ja jumalaarmust ning 
eespool iseloomustatud sendi-poolitamise-poliitika 
jääb ainult paradoksiks.

Iseküsimus on see, kuipalju või kuidas maksta 
tasu piletilevitajaile, kui praegust tasumaksmisc



Posiiteenijale puhkekodud leiavad aasta
aastalt üha suuremat ja intensiivsemat ka
sutamist ning teenijate huvi oma puhke
kodude ja nendega seoses olevate küsi
muste vastu on järjekindlalt tõusmas. Seda 
arvestades püüame ülaloleva pealkirja all 
valgustada ja käsitleda kõiki meie puhke
kodudesse puutuvaid küsimusi ning aval
dada ka lugejate eneste soove ja ette
panekuid. Toim.

Pirita uus kodukord — punktisüsteemiline
Nagu kuulda, olevat kutseühingu Tallinna osa

konna juhatusel kavatsus Pirita puhkekodu se
nist kodukorda muuta, kuna see ei vastavat 
enam nõuetele.

Senise kodukorra järgi võeti ruumisoovijate 
järjekorda seadmisel arvesse ja oli mõõduandev 
aeg, millal soovija viimati puhkekodu kasu
tas. Nüüd aga, kus puhkekodu on eksisteerinud 
juba aastaid, ei ole vana kodukord enam rahul
dav ega ka õiglane, sest paljud teenijad on 
puhkekodu kasutanud juba mitu korda, mis
pärast peale viimse kasutamisaja tuleks arves
tada ka varemaid kasutamisaegu. Ei ole sugugi 
õiglane, kui teenijad, kelledest ühed on kasuta
nud ruume üles kord, kuna teised juba mitu 
korda, on võrdselt šansse järgmiseks aastaks, 
kui viimane kasutamine toimus kõigil ühel 
ja samal aastal.

alust tingimata tahetakse kõigutada, arvan, 
et miiügitasu samastamist preemiaga, klas
siloterii enese huvides küll ei 
oleks mõistlik pooldada, sest piletite nõudluses 
on juba ilmnenud tunduvat tagasihoidlikkust, 
kuna klassiloterii küllaltki pika eluea kestel on 
jäänud üle vähe neid inimesi, kes veel poleks 
piletitega loosiõnne katsunud ja järjest pettu
nud. Julgen kinnitada, et kodanike hasart sel 
alal on järjest lahtumas! ja klassiloterii menu 
oma kulminatsiooni juba saavutanud, millele 
järgnemas langus. Seepärast kui Riigi Trükikoda 
soovib piletite eduka müügi jätkamist, ei oleks 
praegu küll otstarbekohane hakata muutma müü- 
gitasu jaotamise põhimõtteid. Nõuda aga 
müügitasu kaotamist sootuks või selle an
netamist erikapitalile, oleks kaasametni- 
nikele, kel lasub ametkonnas suurim aineline 
vastutus, sama ebaõiglane, kui nõuda postiljoni
delt, et nad oma priiriidest loobuksid ja selle 
kingiksid suvilate sisustamiseks või pealinna tee*

Uus kord pidavat tulema punktisüsteemiline. 
Selle järgi on neil, kel vähem punkte või neid 
üldse ei ole, eesõigus nende ees, kellel punkte 
rohkem.

Uue kava järgi annaks iga kasutamine teatava 
arvu punkte. Kuna nõudmine on kõige suurem 
juulikuu peale, siis on loomulik, et kasutamine 
juulikuus annaks punlcte rohkem kui teistes 
kuudes (ka senise kodukorra järgi langes see 
teenija kaugemasse järjekorda, kes oli juulikuus 
ruume juba kasutanud). Peale muu tuleks arves
tada ka kasutadasoovija teenistuse vanust. Ei ole 
õiglane, kui teenijal, kes on teeninud juba aas
taid, on võrtselt šansse teenijaga, kes alles 
astus teenistusse (näit. sel puhul, kui kumbki 
pole veel puhkekodus suvitanud). Vanemal tee
nijal on igatahes eesõigus. Seepärast peaksid 
teenitud aastad punktide arvu vähendama. Ees
õigus peaks olema ka lastega teenijail.

Nagu eeltoodust näha, on punlctisüsteemilise 
kodukorra koostamine võrdlemisi raske, seda 
raskem, mida täpsemat, õiglasemat ja ideaal
semat korda saada soovitakse.

Kuna uue kodukorra kinnitab peakoosolek 
(kutseühingu kodukord § 99), siis oleks soovi
tav, et liikmed juba varakult selle küsimusega 
tutvuneks ja esitaks juba praegu osakonna juhatu
sele või „Piostisarvele“ sellekohaseid ettepanekuid.

nijate maksuta lõunasöökide heaks. Kassaamet- 
nike aineline seisukord meie ametkonnas, kuigi 
tegemist väga suurte summade läbikäiguga, see
ga ka vastutusega, ongi üsna haletsemisväärne, 
sest iga eksimus kassas, ja neid paratamatult 
juhtub, tähendab vastava teenija leivapala vä
hendamist.

Seepärast poleks küll kellelgi põhjust 
tunda kadedust mõnesuguse lisatasu pä
rast, kui Riigi Trükikoda seda võimal
dab loterii enese huvides. Mis puutub saa
dava lisatasu suurusesse, siis võiks selle kär
pimine — asutise või erikapitali heaks — tulla 
kõnesse ainult sel juhul, kui see üksikutel koh
tadel peaks kujunema kassaametnikule teiseks 
tavaliseks palgaks, sest sel korral võib-olla kan
nataks ametniku otsene töö, — ka publiku koht
lemise mõttes, millest aegajalt on olnud juttu. 
Kas meil aga leidub sääraseid „topelt-palgaga“ 
kohti või kassasid!? Eo,



Sähvanguid uueks aastaks
Tiit Tögaste

On saanud kombeks astuda üle uue aasta läve, 
sirvida möödiunud aasta sündmusi ja tehes neist 
bilanssi, oma taiplikkuse ning kogemuste koha
selt vaadelda saabuvasse aastasse. Ennustamine 
on seadusevastane tegu, sest igasugune „must ja 
maagiline" ettekuulutamine on keelatud. See
pärast vaatlemegi allpool, kuis keegi on veetnud 
möödunud aasta ja missuguste tunnete ning oo
tustega ta vaatab uut, saabuvat. Ennustustest 
aga hoidume.

,,POSTJ.SARVEL“ oli aastavahetus suureks 
elamuseks — sai endale uue peremehe. On 
küll inimesi, kes ütlevad, et „vana kali uues ast
jas", kuid eks me näe ... Üks on kindel, et tel
lijaskond suureneb, sest nüüd hakkavad „Posti- 
sarve" tellima ka tolle asutise teenijad, kes 
senise väljaandjaga vastuolus olid ja ühtegi ek
semplari ei tellinud ega ostnud — lugesid vaid 
kui teistelt said. Ka kaastöös on loota suure
nemist, sest. .. kurjad keeled teavad rääkida, 
et üks me kutse organis atsio on olevat kaastööst 
looblunud, kuna tema kirjutisi ei olevat avalda
tud organisatsiooni tähtsuse järjekorras. Uuel

KIRI TOIMETUSELE
„Postisarve“ 1. a. detsembrikuu numbris mõtte

vahetuse korras ilmunud kirjutise puhul klassi- 
loterii piletite müiigitasiu jaotamise asjas teatan, 
et selles asjas müügikorraldajate seisukoht ei 
ole muutunud ja nimelt, et müügitasust saavad 
osa ineed teenijad, kes: pileteid müüvad või 
müügi korraldamisiega seoses olevaid talitusi toi
metavad. \

Samas kirjutises avaldatud arvamiste kohta, 
nagu võiks loteriipiletite müügitaisu teissuguse 
jaotamis viisi juures ära jääda teenijate aega j a- 
lised paigutamised uutele töökohtadele, teatan, 
et see arvamine on ekslik. Ametkonnas maksva 
töökorralduse järgi tuleb paigutada teenijaid 
tööle mitmesugustele töökohtadele põhjusel, et 
nad omandaksid oskust ja praktikat kõigil ala
del ja ei jääks spetsideks mõnel üksikul tööalal, 
kus siis nendega teenistuses edasijõudmises kui 
ka asutiste töö korraldamises tõsiseid raskusi 
tekib. Seepärast tuleb ümberpaigutusi ette võtta 
ka ilma loteriitasust osasaamise tagamõtteta.

G. Jallajas, 
Postitalituse direktor

Toim. järlmärkus.
Eo kirjutise avaldamisega on klassiloterii müü- 

gitasu jaotamise küsimust käsitletud nii poolt 
kui vastu. Avaldades siin ka Postitalituse seisu
koha lõpetame mõttevahetuse selle küsimuse 
ümber.

aastal soovitaksin mõnel üldiselt vastuvõetaval 
teel (näit. hääletamise, statistiliste andmete 
jne.) määrata organisatsioonide ja asutiste täht
suse järjekord ning koostada organisat
sioonide ja asutiste tähtsuse jär
jekorra tabe 1". — Asi oleks lähendatud 
ja kaastöö jätkuks nagu vanastigi. Ka sisu tõhu
samaks muutumist oleks loota, kui senised kri
tiseerijad ja nurisejad asuksid ise passiivsest ole
kust aktiivsesse, võtaksid ka ise kord sule 
pihku ning katsuksid ka ise midagi luua.

„ROTK“ — mis on äraseletatult me võim
sam ja suurim kutseesindus (kus meiegi esin
dusel oli paari aasta jooksul au päältvaataja 
osas olla) — suurimaks sündmuseks oli keva
dise „saadikute kogu" koosoleku kokkukutsu
mine mõni nädal enne jõule. Vägisi kippus 
koosolek minema teise aastanumbrisse ja üks 
aasta olekski vahele jäänud ... Naljamehed tea
vad rääkida, et hilinemine olla tingitud olnud 
suurest tegevusest — olla murtud pead klubi 
teenijate- ja koristamiskulude paigutamisega te
gevuse aruandesse, et aruanne enam-vähem kena 
oleks. Lõpuks olla paigutatud mitmesse kohta. 
Mine tea — nii räägivad!

Saadikute kogus olla meie rahvas esinenud 
ultimatiivselt (nagu see igal pool ilmas moes 
on) ja selle tulemusena on meie esindaja jälle 
mitme aasta tagant sekretariaadis — s. o. kuu- 
leme-näeme ka, mis seal sünnib.

KESKJUHATUS täitis möödunud aastal edu
kalt majavalitseja ülesandeid. Jaotas tube 
välja, tegi remonti, torutas maad, lõhkus mõnes 
kohas keldri maha, teises kohas jälle ehitas 
üles jne. Suurima resultaadina kerkib uuel aas
tal Plaapsalusse üks moodne, arhitektoonilis- 
tele ja esteetilistele nõuetele vastav pesuköök- 
käimla. Ka kõik resolutsioonid möödunud kong
ressist on „käiku pandud" ja tempelmargista- 
tult edasi saadetud. Ametkonna sisetegevuse sa
lajasuse tõttu ei ole aga resolutsioonide saa
tusest (tähtsamatest) midagi teada. Ka vastu
seid pole saabunud. Majanduslikes küsimustes 
on vastuste saabumist vahest loota peale riigi
eelarve vastuvõtmist, sest siis avaldatakse nii
kui nii eelarve arvud Riigi Teatajas.

KUTSEÜHINGU OSAKONDADE tegevusest 
pole suurt kuulda ega näha olnud. Arvatavasti 
on rahulikult välja puhatud erutavast ja väsi
tavast võitlusest kogude sisseseadmise vastu. 
Ka sihitakse, vaadatakse ringi, otsides eelole
vaks kongressiks oraatoreid — esindajaid, kes 
osakonda väärikalt esindaksid ja vägevas ning 
kuulajaid väsitavas kõnes esineksid nii „et mõts 
mühab"! Seltskondlikust organiseerimisest pole



suüfemas :osas., osakondades midagi välja, tul
nud, sest seäl tuleb ikka tegutseda ja tööpäev 
on nagttnü oma 7—8 tundi -— millal jääb aega 
üle muuks?

Aktiivsem osakondadest on Tallinna osakond, 
kes on tegutsenud suure järjekindluse, ja hääde 
tulemustega. Suurim saavutis möödunud aastast 
on ümberkorraldatud, remonteeritud, noobel 
söökla, mis küll teistele s.ö, provintsi post-, 
lastele on „nöökla“, sest süüa saavad sealt 
vaid tallinlased. Uuel aastal on loota pealinna 
postlaste söögiolude paranemist, sest üks „virus 
vigilis" on juba esinenud ajakirjanduses avaliku 
reformi kavaga, mille järele hakatakse jagama 
maksuta lõunaid. Ka provintslast© väljavaated 
pole väga ähmased, nendegi eest hoolitseb an
dekas „vigilis“ oma projektis, lubades summasid 
kasutada vanade tegelaste austamiseks ja juu
beldamiseks. " Nii et — annaks Jumal juube
leid, küll provintslased siis saavad laristada. 
Minu poolt selle uuenduse rakendamisel ava
mäng neile juubelitele. Sõnad avamängu juurde 
ja vahest ka pealkiri, (kui paremat pähe ei 
tule) oleks „Me päeval piletisi müüme ja õhtul 
pillerkaari lööme . . .“!

KUTSEÜHINGU LIIKMED — laiemalt kõik 
postlased ootasid möödunud aastal, samuti nagu 
real eelnevailgi, oma palgataseme tõstmist võrd
seks teiste ametkondadega. Uus aasta aga pakub 
seks vähe väljavaateid, sest ikka veel leidub 
lihtsameelseid tegelasi, kes suvatsevad väita, et 
postiametkönna töö on üks lihtsamaid. Nii liht
saks lihtsustatud et isegi igasuguse ettevalmis
tuseta talunikud, maa vürtskaupmehed, kool
meistrid rja kirjutajad saavad suurema rasku
seta hakkama kõiksugu operatsioonide toimeta
misega oma töö kõrval — õigem kõrvaltööna . . , 
ja kui jubä üks tegevus on nii lihtne, mis kõr
gemaid palkasid seal tarvis on ..." .

KONTORIÜLEMAD ja abid olid möödunud 
aastal väga lootusrikkas meeleolus. Selleks olid

Toimetuselt
Käesolevast numbrist alates ilmub „Postisarv“ 

kutseühingu keskjuhatuse väljaandel.
Keskjuhatuse poolt on koostatud ja maksma 

pandud „Postisärve“ väljaandmise, toimetamise 
ia talitamise kodukord.

Kodukorra alusel on „Postisarvelc juhtijaks 
postiteenijate organisatsioonide esindajatest moo
dustatud kolleegium, mille koosseis on praegu 
järgmine: kutseühingu keskjuhatusest J. M ar- 
t e as. r— esimees, H. Tõugu — abiesimees, 
kutseühingu Tallinna osakonnast K. Bõstrov, 
tehnilisest ühingust A. Meri laid, ja amet
nike kogust A. ‘ N i t s o o, viimane on kolleegiumi 
sekretär ja ühtlasi ka „Postisarve“ talituse juht.

Kolleegiumi peamisteks ülesanneteks on toime
taja" ja talitusejuhi valimine, eelarve ja selle 
täitmise aruande läbivaatamine ning nende esi-

ka eeldused, sest uus keskjuhatus pn ju nn. 
,,valitsejate . kabineti11 . — koosnedes .66,6o/o ad
ministratsioonist. Hellitasid lootusi palgaolude 
paranemiseks ja aasta eest kerkinud vormir 
rõivastega varustamise küsimuse lahenemiseks. 
Uue aasta öösel magama heitis, peäle uue ka
lendri avamist ja klaasi tee joomist kuivikutega 
(sest muuks palgast ei jätku) nii mõnigi nägi 
unes end nööpide ja ,,kärnade11 särades töölaua 
taga istuvana . . . näol vene ,,cinpvniku“- ära
seletatud ilme . . . Aga unenäoks see vist jääb 
uuelgi aastal ....

AMETNIKKUDE hulgas, nagu viimasel ajal 
ajakirja veergudelt paistab, valitseb suur mo
raali langus ja Paabeli segadus. ,,Üks suur 
ulgumine ja hammaste kiristamine", piibli sõnadega 
öeldes. Olla alanud kibe lipitsemine ja üks-teisele 
kanna taha panemine, nii et hoia alt kohe! Ning 
on võetud käsitusele ühe me naaberrahva põhi
mõtted, et kui sul on kaks taskurätti ja mul 
ei ole, siis anna teine mulle. Suurema osa 
ametnikkude moraal aga oli möödunud aastal 
siiski ohustamata ja siiski nii kõrgel et „seek- 
lite“ küsimusest ei tehtud moraali küsimust. Ka 
uuel aastal ci ole ette nälia moraali langust, 
ennem vähest tõusu. Üldiselt aga tundub pro
vintsi õhk tervem olevat.

POSTILJONIDEGA oli asi niiviisi, et nad loot
sid saada pühapäevarahu, aga said lambanahaga 
talvmütsid. Üks vaimulik ringkond küll oli võt
nud üles pühapäevarahu küsimuse — eks sealt 
said postiljonidki nagu ergutust; Aga . . . kole 
palju trükitooteid ja igasugu reklaamsaadetisi 
hilineks väljastamises, kui neid pühapäevadel 
välja ei kantaks. Nüüd saavad nende jalad küll 
endiselt ,,vatti11 aga pead on selle eest soojad.

Ühe asutise KORISTAJAD olla nõudnud pal
gaga puhkust. Sellest on kuulda saanud ka 
POSTIVEDAJAD ning ootavad nüüd ärevuses 
asja lahenemist, et viimaks saavad nemadki 
suvel mõne nädala ,,heinaaega11 . . .

tamine kinnitamiseks keskjuhatusele, „Posti- 
sarve11 üldsuuna ja sisu määramine ning tasu- 
normide kinnitamine kaastöö eest. Toimetaja 
ülesandeks on ajakirja tegelik toimetamine kol
leegiumi poolt antud suuna ja juhatuste ning lu
gejaskonna huvide kohaselt. Toimetaja kont
rollib avaldamiseks saadetud käsikirjad ja otsus
tab nende vastuvõetavuse üle ning tal on õigus 
neid tarbe korral muuta. Toimetaja on kohus
tatud hoidma äutorisaladust. ■

„Postisarves“ avaldatud kaastöö kuulub tasu 
alla, kui käsikirjale on lisatud autori õige. nimi 
ja aadress. Kaastöötasu maksab välja loime-, 
taja. .

Kaastööd ja kirjavahetus kaastöö ning hono
raride asjus tuleb aädressida toimetusele, kir^ 
javahetus ajakirja tellimiste,, aadressimuutmiste,- 
kuulutuste jne .asjus — talitusele pk. 266, Talv, 
linn.



xiöinteöe postmargi <Sünd hoolitsevad ainult fiskuse hti- 
vide eest otse postdtarvitaja

Tänapäeval oleme juba maast- märkmete tegemisel tekkiva vii- kahjuks. On teada juhus, kus 
madalast harjunud; sellega, et vituse kõrvaldamiseks 1818. a. peapostmeister oli kategooriliselt 
kirja või muud liiki lihtposti- anti välja eriline posti-tempel- vastu kahe linna elanikkude pal- 
saadetise edasitoimetamiseks on paber (carta postale bollata). vele — saata post nende vahel 
vaja kleepida sellele vastaval ar- Kuid kumbki nendest moodus- otsemat teed kaudu, mille läbi 
vul postmarke ja siis heita saa- test ei jäänud püsima. Veel võiks kirjad jõuaksid kätte ühe päeva 
detis postkasti. Ei kujutle, et märkida Rootsis 1823. a. toimu- võrra varem. Vastuseismise pÕh- 
see võiks või võinuks kunagi toi- nud postitempelpaberi tarvitusele juseks oli taksi alanemine l p. 
muda teisiti. Ometi on postmark võtmise katset, mis ebaõnnestus võrra kirjalt vahemaa lühene- 
võrreldes postitoimetusega oma 
ealt üsna noor. Kui postitoime- 
tus, olgugi primitiivsel kujul, oli 
olemas juba antiikajal, s. o. aas
tatuhandeid tagasi, toimub post
margi tarvituselevõtmine alles 
möödunud sajandil.

Põhjapanevat tähtsust kirja
posti ühenduse alal omavad kaks 
tulemusrikast reformi XIX sa
jandi esimesel poolel. Need on 
ühesuguse taksi maksmapanek ja 
postimaksuvahendite tarvitusele
võtmine.

Takside arvestamise ja kir
jade maksustamisviisi oluliseks 
muudatuseks tunti küll ammu 
vajadust, kuid asi ei nihkunud.
Võimalik, et ei leidunud või ei projekti tagasilükkamise tõttu mise tõttu. Samal ajal takside
sattunud asja juurde energilist ülemkoja poolt. kallidus tekitas kodanike hul-
ettevõtlikku inimest, kes pinuks Kuna postmargi sünnimaaks gas riigiposti hülgamist: ühe
suuteline asja korraldama uutel on Inglismaa, heidame lühikese kaasaegse tõenduse järgi 5/g
alustel. pilgu sealseile postiöludele 100 Manchesterist ja Londonist v&l-

Esimeseks postmargi eelkäi- kuni 150 a. tagasi. XVIII sajan- jasaadetavatest kirjadest toime- 
jaks võib pidada Prantsusmaal di lõpul posti kaudu edasisaade- tati edasi väljaspool posti. Veel 
Pariisis 1653. a. tarvitusele võe- tava lihtkirja eest võeti maksu keerulisem oli väljapoole tihen- 
tud piletit trükitud templiga järgmiselt: kuni 15 miili kaugu- datud kuningriigi piire saadeta
vaks makstud" (post-paye). Um- seie — 3 pensi, kuni 30 m — vate kirjade taks, mida igakord 
bes samalaadiline üritus kordus 4 p, 60 m — 5 p., 100 m —. ei suudetudki välja arvestada, 
poolteist sajandit hiljem Savoias, 6 p., 150 m — 7 p., üle 150 m Harilikult lasti selliste kirjade 
Itaalias, kus mitmesuguste for- — 8 p., Šotimaal — 1 Silling, eest saatjal tasuda maks kuni 
maalsuste kergendamiseks ja Sealjuures kaugust ei arvestatud oma riigi piirini, ülejäänud tee 
kirjutaksi raamatusse kirjutami- mitte otseliinis, vaid teid kaudu, osa eest aga nõuti see saajalt, 
sel ning kirjadele vastavate Kõrgemad ametnikud sel ajal Oli selge, et selline, riigile

Joonistus kujutab Mllready tempeHimbrlkku, 
esimest postmarki ja selle veslmärkl



kahjulik ja elanikkonda mitte
rahuldav olukord ei võinud edasi 
kesta. Senised üritused maksu- 
vahendite tarvitusele võtmiseks 
ei löönud läbi. Põhjuseks võiks 
siin olla projektide puudulikkus, 
osalt ka nende enneaegne tarvi
tusele võtmine. On ju paljude 
leiutiste ajalugu näidanud, et 
leiutised, nagu ajast ette jõu
des, ei leia kasutamist, jäävad 
unustusse ja alles teatava aja 
möödudes ilmuvad uue õnneli
kuma leiduri leiutise näol, osu
tudes vajalikeks uutes soodsa- 
tnais olukorris. Midagi selle
sarnast sündis ka postmargiga.

1834. a. ajalehtede väljaandja 
Londonis Robert Knight esitas 
ettepaneku tasuda ajalehtede 
saatmise eest kuuluv maks ette; 
selleks lasta valmistada ja mää
rata postiasutistes müügile rist- 
pael-ümbrikud pealetrükitud 
templi- ja hinnaga 1 pens, Ette
panek ei leidnud pooldamist. 
Mõni aasta edasi (1837) Rowland 
Hill, keda üldiselt peetakse post
margi loojaks, esitas parlamen
dile ettepaneku tempel-timbrike 
tarvitusele võtmise kohta. Ka 
tema ettepanek ei leidnud poole
hoidu, sest parlamendi liikmed 
avaldasid kartust ümbrike jä
reletegemise kohta. Samal ajal 
raamatukaupmees James Chal- 
mers (Dundee’s, Šotimaal), tegel
nud küsimusega juba 1834. a. 
saadik, esitas ettepaneku peale- 
kleebitava margi kohta, mille 
oli ise valmistanud oma trüki
kojas. Asi tuli arutusele valit
suse poolt Rowland Hill’i posti- 
reformide läbivaatamiseks mää
ratud komisjonis, kus otsustati 
toime panna kavandite võistlus. 
Paljudest esitatud kavanditest 
premeeriti ja võeti vastu: tem- 
pel-ümbrik — Milready ja pea- 
lekleebitav mark — Cheverton. 
Milready ümbrikule oli joonista
tud Inglismaa suurust ja väge
vust kujutav allegooriline pilt. 
See ümbrik kujunes, niiöelda, 
esiisaks kõigile riiklikele posti 
tempel-ümbrikele, mis varsti le
visid ka peaaegu kõigis teistes 
riikides; ise jäi ta aga publiku 
poolt tähelepandamatuks ja oma

keerulise kompositsiooni ning 
ebapraktilisuse tõttu kõrvaldati 
liikvelt mõne kuu pärast. Kuid 
ülesseatud põhimõtete teostamine 
Rowland HilPil siiski õnnestus. 
Juba oma märgukirjas „Posti 
reform" ta peale muu soovitas 
saatemaksu kasseerimise hõlbus
tamiseks postmarkide tarvitusele 
võitmist.

Rowland Hill’i reformidest 
keige tähtsamaks tuleb pidada 
ühtlase kirjataksi ,,Penny-Sys- 
tem" sisseseadmist. Selle süstee
mi järgi määrati taks kirja ras
kuse järgi (1 pens kirjalt rasku
sega 1/2 untsi), vaatamata kau
gusele, järkjärgulise suurenemi
sega vastavalt kirja raskusele. 
Taks oli ühtlane kogu Inglis
maal. Ülesanne ei olnud kerge, 
seda enam, et Rowland Hill ise

Iga tõsine postlane 
tellib

..POSTISARVE"
ja

soovitab seda ka oma 
kaasteenijaile

ei olnud postlane ja tal juba 
algusest peäle tuli võidelda tema 
ideedele vaenulikult suhtuvate 
spetsialistide rünnakutega. (Olgu 
tähendatud, et Rowland Hill 
oma reformides taotles posti ra
kendamist eeskätt publiku, aga 
mitt.e fiskuse huvide teenimisele, 
mille tagajärjel oli ette näha tu
lude vähenemine). Kuid energi
line ja ettevõtlik organisaator 
ei kohkunud ega andnud järele, 
kuni viimaks peäle pikka ning 
ägedat võitlust konservatiivsete 
ringkondadega saavutas sihi: 
seati sisse ühtlane taks „Pen- 
nyporto" (1 pens) ja võeti tar
vitusele esimene postmark.

Postmark oli 1 pensi väärtu
seline ja sellel kujutatud kunin
ganna Victoria (valitses 1837— 
1901. a.) näopilt profiilis vaa
tega pahemale, üleval põikjoones 
kiri „postage“, all „one penny", 
värvilt must, lõigatud äärtega,

sees vesimärk väike kroon. Il
mus müügile 6- mail 1840. a.

Siitpeale hakkavad ka teised 
maad järjekindlalt tarvitusele 
võtma postmarke: 1843. a. Bra
siilia, 1847. a. Ameerika Ühend
riigid (üksikud osariigid alates 
1842), 1849. a. Prantsusmaa,
Belgia, Baier, 1850. Šveits (Genfi 
ja Zürichi kantonid 1843.a.) jne.

Venemaal tempel-ümbrike 
müük ja nendes kirjade vastu
võtmine algas 1. detsembril 1848. 
aastal ja esimene postmark il
mus 10. detsembril 1857. a. 
Soomes, kus oli oma post, il
mus esimene mark juba 1. märt
sil 1856. a.

Pärastpoole Rowland Hill’i ja 
Chalmers i, eriti nende järeltuli
jate vahel tekkis vaidlus margi 
leiutamise teenete omistamise 
pärast, mis aga jäi lahendamata; 
uurijate ja filatelistide arvamu
sed selles küsimuses erinevad.

Praegu on postmargi tarvita
mine levinenud üle maailma. Eu
roopa riikidest ainult Andorra’1 
(vabariik Pürenee mägedes) puu
duvad oma postmargid, millise 
puuduse on kõrvaldanud naaber
riigid Hispaania ja Prantsusmaa 
valmistades sealtegutsevate endi 
postiasutiste jaoks vastavad 
margid.

Lõpuks mõningaid biograafilisi 
andmeid Rowland Hill’i kohta: 
Sündinud 1795. a., pühendas end 
esialgul koolitegevusele, 1833. .a. 
asus sekretäri kohale „Kasuliku 
teaduse levitamise seltsis" 
(Society for the diffusion of 
useful Knowledge), mis tegeles 
Lõuna-Austraalia koloniseerimi
se, Inglismaal üldise rahvamas
side viletsuse (pauperism) kao
tamise ja muude selliste prob
leemide lahendamisega. 1840. a., 
peale tema poolt esitatud posti- 
reformi vastuvõtmist, määrati 
ametisse posti departemangu, 
kus 1862. a. sai sekretäriks, s. o. 
asjade valitsejaks. Bensioneeru- 
misel määrati Rowland HilPile 
nn. rahvuslik autasu £20.000 
suuruses. Suri 1879. a., maetud 
Westminsteri abbeysse, kuhu te
male püstitatud mälestussammas.



Haapsalu pühitses aastapäeva

Kutseühingu Haapsalu Osakonna algatusel 
koos Tehnilise Ala Ühingu Haapsalu Osakon
naga toimus Haapsalus s. a. 19. novembril amet
konna 20. aastapäeva pühitsemine.

Esialgu õige tagasihoidlikult kavatsetud üritus 
kujunes kenaks koosviibimiseks, kus osavõtjaid 
oli üle 70.

Pidupäeva õhtuks kella kaheksaks olid Haap
salu Tuletõrjeühingu avarad ruumid tulvil ini
mesi, kuid äparduseks hilines õhtune postirong, 
mistõttu tuli organiseerida Haapsalu postkontori 
personaal tööle, et kaotatud aega tasa teha ja 
külalistel tuli seepärast tund aega oodata.

Sissejuhatava sõna' ütles kutseühingu Haap
salu osakonna esimees hr. B. Nuut, mille järele 
Haapsalu postkontori ülem hr. M. Riimaste, 
kes sakslaste lahkumise järele organiseeris ko
gu Läänemaa postikorralduse, tõi huvitavaid and
meid Haapsalu postkontori tööst iseseisvuse alg
päevil. Selgus, et 18. novembril 1918. a. võeti 
postkontor sakslastelt üle. Esimene tööpäev oli 
õieti 19. novembril, seega täpselt 20 aastat ta
gasi. Postkontor asus tol ajal praeguses pii- 
rivalve-majas — Kooli tänaval. Iseseisvuseaeg- 
seist esimesist teeni j aist on praegu veel Haap
salu postkontori koosseisus hr. »M. Riimaste ja 
abiline hr. M. Limberg. Pensionil on härrad 
J. Remberg, J. Paas, Peras ja Reisberg. 20 
aasta jooksul on asutisest läbi käinud teenijaid 
arvult 146. Vabariigi algul oli asutise koos
seisus ainult 7 teenijat, praegu tegelikult 25.

Pärast hümni ja pildistamist asuti ühislauda, 
mille eest. oli hoolitsenud prõua Soodla.

Kutseühingu Rapla osakonnalt tõi tervitusi 
Lihula postkontori ülem härra Müürsepp, Kutse
ühingu Haapsalu osakonna endine esimees. ,

Peagi meelitasid härra Tulviku bajaanihelid 
pidurahva tantsupõrandale. Üllatas päriselt, et 
muidu nii tagasihoidlik postirahvas on küllaltki 
tantsuhuviline!

Lõbusas tujus, üksmeelses keskustelus ja 
tantsukeerises viibiti koos varajaste hommiku- 
tundideni. Võib-olla, et selleks aitas ka kaasa 
hr. Luhamäe valmistatud maitsev koduõlu, võib
olla mõni muugi põhjus... Osa väljastpoolt sõit
nud külalisi ruttas pidult otse rongile. •

Ei saa märkimata mööduda daamidest — nii 
„tegevast teenistusest" kui ka väljastpoolt: 
posti naispere evib kauneid ja huvitavaid esin
dajaid.

Ümbruse postkontori ülemaist- olid ilmunud 
Kärdlast hr. Nurk, Lihulast hr. Müürsepp, - Rii
siperest hr. Raud abikaasaga ja Ristilt hr.* Nõu 
abikaasaga.

Eriti on koosviibijad, tänulikud võrguülemale 
hr. Hollandile ja Haapsalu postkontorist hr; 
Kaavhle, kes lõbusa, hoogsa tuju eest hoolit
sesid ja pidukülaliste naerumuskleil ei lasknud 
puhata.

Nüüd on aastapäev möödas ja mured, mis 
korraldajailt tüki tööd nõudsid, on seljataga. 
Julgeme seejuures mõelda, et koosviibimiselt



XLcillhma podtirafjva jõulupuu
Tallinna postirahha traditsiooniline jõulupuu 

toimus m. a. 20. detsembril jällegi vanas ja 
armsakss aanud kohas — Kaubandus-tööstuskoja 
ruumides. Nagu alati nii ka seekord, oli osa
võtjaid ülirohkesti. Jõuluõhtu algas kutseühingu 
keskjuhatuse esimehe J. Martens! avasõnaga. 
Õhtu esimene osa oli lastele, teine — vane
matele.

Huvipaeluvamaks alaks last.eosas oli nuku
teater; see meeldis mudilastele üliväga ja nad 
elasid kuuldule-nähtule hingega kaasa. Ka jõu
luvana oli • mees omal kohal, „eriteadlane“ sellelt 
alalt. Lapsed tunglesid ta ümber, kõigil soov 
ette kanda jõuluvanale salmi, laulukest või muud 
Õpitut, või jõuluvana ligilähedalt silmitseda või 
koguni käekesega katsuda ja mis kõige tähtsam 
— kingitusi-maiustusi vastu võtta. Laste osa 
lõppes laulukoori ettekannetega, mida lapsed 
kogunedes saali keskele, vaikselt ja huviga kuu

lasid; ainult paar vaksapikkust ei lasknud endid 
jõuluhelidest häirida ja harrastasid kärmet ja 
kõlavat tipa-tapamist mööda avara ja särava 
saali läikivat ja libedat parkett-põrandat. Ka see 
oli kuulde- ja vaatepilt omaette.

Vanemate osas oli tantsu Merry Pipers’i saatel 
ja oma laulukoori nauditavaid ettekandeid. Koo
rijuhi tunnustatud tööd hinnati lilledega.

Menukalt töötas jõuluõhtul loterii. Prouadel 
B. Behrsin’il ja A. Triumphhl oli tükk kibedat 
tööd kärsitutele mudilastele-võitjatele võitude 
väljajagamisega. Loteriirattad, millede juures te
gelasteks olid telefoninäitsikud koosseisus Kass 
—Välbe—Torger—Võru, tühjenesid imekiiresti. 
Loteriivõitudeks oli seekord rohkesti ilusaid asju, 
kaugejaama personali nobedate näppude käsitöid, 
eriti pr. Iva’lt. Oli ka annetatud asju telefoni
võrgust, välispakkidest, postitalitusest ja ka 
peapostkontorist.

lahkusid kõik parimate muljetega ja et see 
aitab meid omakorda lähendada veelgi tiheda
malt ka kutsetegevuse alal. Tänuga peab küll 
siinkohal mainima, et Haapsalu ümbruse post- 
1 asist on koondunud osakonna ümber 90 o/o piires.

Lõpuks võiks öelda, et seltskondliku läbi
käimise arendamiseks ja ühistunde süvendami
seks tuleks korraldada tihedamini niisuguseid 
kokkutulekuid. Ega oleks vist üleliigne, kui 
25. aastapäeva ilusaks ja vääriliseks pühitsemi
seks juba nüüd aegsasti hakataks mõtlema, ka
sutades 20. aastapäeva korraldamisel saadud 
küllaltki väärtuslikke kogemusi.

Selleks edu! P. EL

‘Kaanepilt: Kadriorg, 
JL Tuikelt foto

Millise kontserdi võiks korradada 
postiteeni]' ate kutseühingu laulu- 
ja muusika-sektsioon kevadel

Sektsioonil on nüüd tunnustatud koor, tunnus
tatud solistid (pr. Urblepp, prl. Everst ja teised) 
ja tunnustamata orkester. Tähendab täielik apa
raat selleks, et asuda ühe suurema vaimuliku 
kantaadi äraõppimisele, mida kevade poole ühi
selt võiks ette kanda kesklinnas asuvas ühes 
suuremas kirikus.

Et tegelased oleksid sajaprotsendiliselt posti
teeni jad, siis võiks kutsuda selleks päevaks 
kontsert-jumalateenistuse kaastegelaseks Tartu- 
Vaksali I j. am. Paul Keppeli, kes mõni aeg 
tagasi lõpetas Tartu Ülikooli usuteaduskonna 
ja omab kõiki kirikuõpetaja või pastori õigusi.

Asi, kui puht postiteeni j aist korraldatav üri
tus, pakuks suurt huvi ja publiku osavõtt sel
lest oleks erakorraliselt rohke.

M. M,



30. a. postiteenistuses

Vasso Silla
S. a. 23. jaan. täitus Postitalituse assistendil Vasso Silla’! 

30 a. postiteenistust.
Auväärne juubilar sündis 18. veebr. 1889. a. Saaremaal. 

Üldhariduse omandas Kuressaare gümnaasiumis. Postiteenis- 
tusse astus 23. jaan. 1909. a. Teenis ametnikuna mitmes asu
tises kuni 1914. a. 18. juulini, millal lähetati sõjavälja 
p.-t.'-t.-asutistesse. 1918. a. 20. nov. astus Posti Peavalitsuse 
teenistusse majandusjaoskonna juhataja abina. Sellel kohal 
ei saanud juubilar kaua püsida, sest tema raugemata tahte
jõud ja tulisus sundis teda astuma isamaa kaitseks vaba
tahtlikuna Vabadussõtta. Selles sõjas tegi ta Kalevi 
Maleva -koosseisus kaasa mitmed lahingud. Isamaa kaitsjate 
ridadest lahkus ta Posti Peavalitsuse palvel, kes kutsus teda 
tagasi sama valitsuse teenistusse (järg järgm. lk.).

Johannes Holland
Kolmekümnenda teenis Lusaastapostini jõudis möödunud aas

tal 21. detsembril Läänemaa T>T.-võrgu ülem Johannes 
Matsi p. Hullan d.

Juubilar s. 4. juun. 1886. a. Einmanni vallas, Järvamaal, 
Üldhariduse omandas Riias, lõpetades linnakooli täieliku kur
suse. Hiljem õppis Tallinna Tehnikumis, kus sooritas 22 
eksamit. Esimene tema teenistuskoht oli Kolga telegraafi- 
jaoskond. 1919. a. määrati ta Tallinna telegraafi, 1923. a. 
Postitalitusse ja 1925. a. praegusele kohale Haapsallu — 
Läänemaa T.-T.-võrgu ülemaks.

J. Holland võtab oma otseste ülesannete kõrval aktiivselt 
osa ka seltskondlikust tööst, erilise innuga aga kaitseliidu 
tegevusest.

Tervitame lugupeetavat juubilari tema tähtpäeva puhul ja 
soovime talle parimat elukäiku paljudeks järgnevateks aas
takümneteks.

Bernhard Nuut
L. a. novembrikuus täitus Haapsalu Postkontori 1-a järgu 

ametnikul Bernhard Nuudil 30 aastat postiteenistust.
Juubilar astus teenistusse 30. novembril 1908. a. Marien

burgi p.-t.-jaoskonda, kust peäle sõjaväeteenistust siirdus 
Valmarisse. 1913. aastal paigutati Amuuri p.-t. ringkonda. 
Enne kodumaale opteerumist teenis B. Nuut ^Vladivostokis 
rahvusvahelise telegraafi arvepidamise alal. Eestisse jõudnud 
asus teenistusse Haapsalu Postkontorisse, kus töötanud käes
oleva ajani.

Kaasteenijate seas tuntakse B. Nuuti kui tasakaalukat, abi
valmis ja sõbralikku kolleegi. Kutseühingu tööst on ta pide
valt osa võtnud, olles juba pikemat aega Haapsalu osakonna 
esimees.

Soovime, et juubilaril jätkuks veel kauaks energiat, elu
rõõmu, püsivust ja töötahet ning et tema — kaasteenijate 
poolt nii hinnatud huurpori-varasalv veel mitte niipea ei 
tühjeneks.

V. Silla, Postitalituse assistent

J. Holland, Läänemaa T.-T; v. ülem

B. Nuut, Haapsalu Ptk. 1-a J. -am.



,(VASSO SILLA...)
, ! Hiljem teenis juubilar Posti Peavalitsuse ma
janduse juhatajana, rahvusvahelise osakonna eks
pluatatsiooni juhatajana, üldbüroo juhataja abina 
(ühtlasi redaktor) ja praegu teenib ta assisten
dina.

[ Kui • hea keelemees' on juubilar redigeerinud 
suurema osa Postelilt antud määrustikke, käsi
raamatuid ja juhtnööre ja on väga mitmed neist 
;ise koostanud. Tehtud töö hindab juba iseenesest 
juubilari suurt tahet, oskust ja sitkust.

Juubilari eriliseks jooneks on alati olnud tema 
tuline eesti rahvuslus, eestluse sirguajamise mõt
tele kaasategutsemise tahe, mis teda on ajetartud 
nii Vabadussõtta vabatahtlikuna minemisel kui 
ka mitmes tema hilisemas ürituses.

Postitalituses tunneme teda muuseas kui di
rektori lähemaid kaastöölisi läbiviidud töökor
ralduse väljatöötamisel ja selles töö ratsionali
seerimise ja normamise põhimõtete rakendamisel.
' Praegu valmivad Postitalituses tema üldisel 
redigeerimisel uued abiasutiste (õigem agentuu
ride) talituste juhtnöörid (AGJ), mis, kuulda- 
ivasti, kavatsetakse panna kehtima s. a. 1. apr.
: Peäle- selle on tal jätkunud huvi ja indu töö

tamiseks ka mitmesugustel teenistusest väljas
pool seisvatel aladel, muu seas, näit. asjaarmas
tajana ka kirjanduse, ajakirjanduse ja teadusegi 
aladel (viimastel aladel varjunime all), kuid 
nende tema ürituste hindamine ei kuulu käesole
vate ridade ülesandesse.

Tänuks tehtud tööde eest on talle annetatud 
Valgetähe IV kl. teenetemärk.

Kaasteenijate pere tervitab väsimatu, töömeest 
ja soovib lugupeetud juubilarile südamlikult õnne 
ning edu edasiseks sõbralikuks koostööks veel 
kaua aastaid meiega ühises sideteenistuses.

Teenistusjuubelid jaanuaris ja veebruaris 
35 a.

Kõiv, Johann, Pärnu Ptk. jsk. juh., 14. II 1904.

30 a.
Silla, Vasso, Postitalituse assistent, 23. I 1909. 
Salm, Sofia, Tall. Tel.-v. van. am., 26. II 1909

25 a.
Pettai, Eugen, Tartu Tel.-v. jsk. juh., 14 11914. 
Pihlasalu, Otu, Rakvere Ptk. van. post., 26.11914. 
Toomväli, Tiit, Kose Ptk. ülema abi, 29.11914. 
Peets, Johannes, Võru Ptk. ülema abi, 8 II 1914.

AMETLIK <0>§A
;; NIMETATAKSE AMETISSE

Brück, Tõnis — van. meistriks Materjalide 
Keski., 1. jaan. 1939.
NIMETATAKSE AMETNIKU KANDIDAADIKS 

Mäting, Aleksandra, end. ajut. tj. Tallinna 
Peapostk. — Pärnu-Jaagupi Ptk., 6. dets. 1938.

Gabriel, Vilma, ajut. tööj. Tallinna Peapostk. 
?■— Tapa Ptk., -2. dets. 1938., teen. huv.

Vaim, Anastüasia, ametn. õpil. — Paide Ptk., 
16. jaan. 1939..

Sõnajalg, Linda, ametn. õpil. — Paide ptk., 
J.6. jaan. 1939.
1 Luhaäär, Õilme, ametn. õpil. — Täll. Peapostk., 
:16. jaan. 1939.
| Jürisoo, Erika, ametn. õpil. -—Täll. Peapostk. 
.16. jaan. 1939.
» Hüppenen, Silvia, ametn. õpil. — Tall. Peapostk., 
16. jaan. 1939.

- Pokkinen, Zoja, ametn. õpil. — Tall. Telef.-v., 
16. jaan. 1939.

) Kalberg, Irina, ametn. õpil. — Tall. Telef.-v., 
£1.6. jaan. 1939.
$ Nõmmik, Helga, ametn, õpil. — Tall. Telef.-v., 
,16. jaan. 1939. 'L ' ‘
: Selvet, Agnes, ametn. õpil. — Täll. Telef.-v., 
16. jaan. I939>. ; i:
\ Kütt, SMmf/ ,atjut. tööj. — Täll. Telef.-v., 
il6. jaan. 1939.

KINNITATAKSE AMETIJÄRGUS 
Sadulsepp, Johannes, ülema abi aj. kt. — 

Mustla pk. ülema abiks, 1. jaan. 1939.
Kokvel, Johannes, mehu. aj. kt. Märjamaa Ptk. 

— mehaanikuks, 1. dets. 1938.

PAIGUTATAKSE UMBER 
Kukk, Julius, 4. j. ametn.-vabateen. Pärnu- 

Jaagupi Ptk. — S .'-Jaani Ptk., 6. dets. 1938., 
oma palvel ja kulul.

VALLANDATAKSE AMETIST 
Jõõts, Andres, van. mont. Pärnumaa t.-t.-v. —

21. dets. 1938., BES § 4186 ja Riigiteen. tas. 
sead. § 23 põhjal, parandamatu halg. tõttu.

Mets, Jüri, van. meistr. Materj. Keski. —. 
1. jaan. 1939, BES § 4186 ja Riigiteen. tas. sead. 
§ 23 põhjal, parandamatu haiguse tõttu.

Rebane, Kaspar, mehn. Tail. Telef.-v. — 5. 
jaan. 1939, oma palvel.

KUSTUTATAKSE AMETKONNA 
TEENIJATE NIMEKIRJADEST 

Nõmm, August, 1-a j. ametn. Viljandi Ptk. —
22. nov. 1938., surma puhuk

Kruus, Aleksander, ülem. Paatsalu ptk. — 31. 
dets. 1938, surma puhul.

Käesolevast numbrist on ruumipuudusel osa 
matepjali välja jäänud. Avaldame Selle muidugi 
järgmises numbris. Kaastööd palume saata võima-j Tammer, Linda, ametn. õpil. 

|elegr.-k., 16. jaan. 1939. ■
Tall. Pea

likult 10. veebruariks. Toim.

jj Väljaandja: Posti-Telegr.-Telef. Teenijate Kutseühingu Keskjuhatus. Tegev- ja vastutav toimetaja 
| Rudolf Kroon. Toimetuse ja talituse asukoht: Tallinn, Vene tän. 9; aadress: „Postisarv“ 

.......~pk., 266. Tajljnp. 3Q.n jaan. 1939. a. , ,Trükikoda „Estotrükk“, Tallinn S. Karja 8.



IGA MÖÖDUVA
24 TUNNI SÜNDMUSED NII KODU- KUI KÄ VÄ
LISMAAL LEIATE VARA HOMMIKUL ILMUVAST

„PÄEVALEHEST“
PEALESELLE JUHTKIRJU, HUVIPAKKUVAID 
REISIKIRJELDUSI, ROMAANE, VESTEID 
JA PALJU MUUD HUVITAVAT

KIRJANDUST
KOOLIRAAMATUID
KOOLITARBEID
JNE. JNE.
SOOVITAVAD SUURES VALIKUS

„PÄEVALEHE44 RAAMATUKAUPLUSED
TALLINN, PÄRNU MNT. 10 • PIKK 2

Alates 16. jaanuarist

inventuur-väljamüük
eriti odavate hindadega

'rlucLekaupLud

J. 'Rosing <ü 7<o.
Tallinn, S. Karja 11, telef. 445-84
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Nööri- |a sadulsepa- 
tarvete eriäri

MEESTE A l/Ai IIE
VIHMAKUUBESIO,
kupnmlst Ja Impregn.
KILOSSE,
VIHMAVARJE,
VAHARIIET,
PŽUUT VAIPU, 
LINOLEUMI
ja
PUDUKAUPA

Aa KÄIVE
Tallinn, Müürivahe 19

Tel. 483-42 '

r-/ ' S O o v 1 t a b U ,
soovitab suures valikus

KÜLVI ÄRI MS adul sepp a d ele tarvismine

vat materjali, tööstustele ning ;

TALLINN, VANA POSTI 8 kaubandusele sidumise-
Omamaks võimaldatud

Orderid saadaval Tallinna pea* 
postkontoris prl. K. AvTOllt.

nööri ja paelu '
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